
Protokół nr 18/2023 

z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia  

w dniu 29 czerwca 2023 roku 

 

Posiedzenie otworzył i prowadził Przewodniczący Komisji Marek Piątkowski. Posiedzenie 

odbyło się w sali sesyjnej Urzędu Miejskiego w Nowym Mieście Lubawskim. Obrady 

rozpoczęły się o godz. 8.00, a zakończyły około godz. 8.25. W posiedzeniu uczestniczyli 

członkowie komisji (nieobecny był radny Romuald Koszewski), Wicestarosta Nowomiejski 

Jerzy Czapliński oraz Pan Andrzej Korecki. Lista obecności stanowi załącznik numer 1 do 

protokołu. 

Przewodniczący przedstawił proponowany porządek obrad, który stanowi załącznik numer 2. 

Porządek obrad został przyjęty jednogłośnie.  

Ad. 2 

Przewodniczący poinformował, że członkowie Komisji otrzymali na tablety listę osób 

pomordowanych w Katyniu przesłaną przez Pana /wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do 

informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/ z 

Towarzystwa Miłośników Ziemi Lubawskiej (załącznik numer 3). Przewodniczący poprosił 

Pana Koreckiego o zabranie głosu w tej sprawie. 

Pan Korecki poinformował, że kilka lat temu Wójt Gminy Nowe Miasto Lubawskie poprosił 

go, aby spisał nazwiska wszystkich pomordowanych z powiatu nowomiejskiego. Powstała 

lista, na której znalazło się 606 nazwisk z całego powiatu nowomiejskiego. Pan Korecki dodał, 

że prawdopodobnie nie są to wszystkie nazwiska, dlatego kilka tablic przy remontowanym 

pomniku w Nawrze będzie pustych i będzie można to uzupełnić. Projekt odbudowy pomnika 

w Nawrze prowadzi gmina Nowe Miasto wspólnie z miastem. Miało to być gotowe dwa lata 

temu, ale przyszła pandemia. Problemem mogą być też finanse. W tej chwili przy pomniku 

jest 90 tablic, przy czym kilkanaście jest z błędami. W piśmie Pana /wyłączenie jawności w 

zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o 

dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura 

Rady Powiatu/ do Rady Powiatu jest mowa o powiecie lubawskim, co zmienia postać rzeczy. 

Powiat lubawski to nie powiat nowomiejski. Powiat lubawski powstał w 1818 roku z siedzibą 

władz w Nowym Mieście. W okresie okupacji Niemcy zmienili nazwę na powiat nowomiejski. 

W 1948 roku, za PRL-u, wprowadzono nazwę: powiat nowomiejski z siedzibą w Nowym 

Mieście (istniał do 1975 r.) I potem od 1999 r. do dziś – powiat nowomiejski. W tej chwili 

mówimy o powiecie nowomiejskim, a nie lubawskim. Na liście, którą przesłał Pan 

/wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 

6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - 



kierownik Biura Rady Powiatu/ jest 10 nazwisk, które dotyczą Nowego Miasta z czego 7 

nazwisk widnieje na tablicy pamiątkowej na budynku Komendy Powiatowej Policji, bo byli to 

policjanci. Większość nazwisk z listy Pan a /wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do 

informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/ 

to osoby związane z Lubawą (urodzili się w Lubawie lub okolicach, studiowali itd.) A pomnik 

w Nawrze dotyczy konkretnie mieszkańców powiatu nowomiejskiego. Skąd więc wzięło się 

21 nazwisk na liście przesłanej przez Pana /wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do 

informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/, 

trudno powiedzieć. Na tablicach w Nawrze będzie w sumie 96 nazwisk ofiar stalinizmu. 

Przewodniczący stwierdził, że wobec tego Pan /wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do 

informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/ 

powinien zwrócić się do władz Lubawy albo do władz powiatu iławskiego. 

Pan Korecki odparł, że tak. Tamtejsze władze mogłyby upamiętnić swoich obywateli.        

Przewodniczący zapytał czy na pewno nazwiska mieszkańców powiatu nowomiejskiego z listy 

Pana /wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy 

z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna 

Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/ będą ujęte na tablicach przy pomniku w 

Nawrze? 

Pan Korecki odpowiedział, że tak. Na liście są: zamęczeni w obozach i więzieniach – 82 osoby, 

polegli na polach bitew i w działaniach wojennych – 103, rozstrzelani – 149, ofiary 

totalitaryzmu stalinowskiego – 96, osoby, które zginęły z nieustalonych przyczyn – 172. 

Łącznie ponad 600 nazwisk. Lista dostępna jest od roku na stronie www gminy Nowe Miasto 

Lubawskie w zakładce z historią pomnika w Nawrze (załącznik numer 4).  

Przewodniczący upewnił się czy rozstrzelani 7 grudnia też będą widnieć na tych tablicach? 

Pan Korecki odpowiedział, że tak. Nazwiska osób upamiętnionych na innych pomnikach na 

terenie powiatu, również się na nich znajdą. Dodał, że sprawdzał to z listami katyńskimi, ale 

należy wziąć pod uwagę, że listy katyńskie są niepełne.  

Przewodniczący zapytał gdzie zdaniem Pana Koreckiego powinni być upamiętnieni 

obywatele Lubawy i okolic? 

Pan Korecki odparł, że na tamtejszym terenie.  

Radny Jacek Rydel powiedział, że Pan Korecki sprawdzał osoby urodzone na tamtym terenie. 

A może mieszkali tutaj? 



Pan Korecki odparł, że nie. Osoby te urodziły się lub były w jakiś inny sposób związane  

z tamtym terenem. Gdyby brać pod uwagę osoby też z terenu Lubawy, to nazwisk byłoby nie 

ponad 600, a około 1000. Powtórzył, że w sprawie pomnika w Nawrze współpracują: Urząd 

Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie i Urząd Miejski.   

Radny Rydel zapytał czy będzie podział na żołnierzy AK? 

Pan Korecki odparł, że na tablicach nie ma informacji kim była dana osoba, tylko że została 

zamordowana, rozstrzelana itd.  

Radny Rydel powiedział, że może należałoby się zastanowić nad upamiętnieniem w sposób 

szczególny żołnierzy AK.   

Pan Korecki powiedział, że nie zna szczegółów, ale z tego co mu wiadomo projekt odnowy 

pomnika i tablic jest już gotowy. Pilotuje to głównie gmina Nowe Miasto. 

Wicestarosta odniósł się sceptycznie do propozycji radnego Rydla. Podkreślił, że nie należy 

dzielić żołnierzy na tej czy innej armii. Wszystkie te osoby zginęły za Polskę.   

Przewodniczący zapytał czy będzie to jedna duża tablica z nazwiskami czy każda z osób 

będzie miała osobną tablicę? 

Pan Korecki odparł, że osobną.  

Przewodniczący podsumował, że do Pana /wyłączenie jawności w zakresie danych 

osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do 

informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/ 

należy wystosować pismo, że gros osób z jego listy to nie są mieszkańcy powiatu 

nowomiejskiego, tylko osoby związane z Lubawą i okolicami. Pan /wyłączenie jawności w 

zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o 

dostępie do informacji publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura 

Rady Powiatu/ powinien wystąpić do władz Lubawy lub powiatu iławskiego z apelem, aby 

godnie upamiętnili swoich obywateli.  

Radna Teresa Łątkowska dodała, że należy napisać również, że wszyscy mieszkańcy naszego 

powiatu są na zaktualizowanej liście i będą upamiętnieni na tablicach, które będą 

instalowane przy pomniku w Nawrze. 

Radny Rydel powiedział, że gdyby było możliwe, to należy dodać na tablicach informacje, że 

są to ofiary stalinizmu, polegli żołnierze itd. W układzie chronologicznym. 

Pan Korecki odparł, że podstawowe dane będą, ale nazwiska muszą być w kolejności 

alfabetycznej, żeby łatwo można było odnaleźć konkretne nazwisko.  

Przewodniczący powiedział, że na posiedzenie Komisji można zaprosić pracownika gminy 

odpowiedzialnego za ten temat i poprosić o przedstawienie szczegółów na temat prac przy 

odbudowie pomnika. Następnie zapytał czy członkowie Komisji akceptują propozycję, aby 



przesłać do Pana /wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie art. 5 

ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej; jawność 

wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/ odpowiedź w przedstawionej 

treści?  

Członkowie Komisji zaakceptowali propozycję.  

Ad. 2 

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce zabrać głos w sprawach różnych? Nikt się nie zgłosił. 

Przewodniczący podziękował za uczestnictwo w posiedzeniu i zakończył obrady. 

 

Protokół sporządziła:                   Przewodniczący Komisji 

 Anna Andrzejczak                                     Marek Piątkowski 

 


